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 Dne 10. května voláni zastupitelé obcí do 
Litomyšle, aby se dohodli. Dohoda nebyla 
docílena. Žádost a protest poslány do Prahy. 
Průtahy tyto zavinily, že nebylo možno 
zjistit daňovou základnu nových obcí. Proto 
stanoven dohodou prozatím klíč pro příděl 
přirážek, a sice 52 % Dolní Sloupnice a 48 % 
Horní Sloupnice. V tom samém poměru hra-
zen náklad na elektrisaci obce. 

K opětovnému sloučení obou částí do jedné obce 
došlo pak až v roce 1976. ↙ 

mš

Rok 1925
Rozdělení 
Sloupnice 

Před 100 lety byla Sloupnice rozdělena 
na dvě samostatné obce. Pro někoho 
radostnou, pro jiné nechtěnou událost 
zaznamenali tehdejší kronikáři.  

1922 
Dne 1. srpna došla v sezení obecního zastupi-
telstva k bouřlivému jednání. Dolnosloupen-
ští podali totiž návrh na rozdělení obecního 
majetku pro případ rozluky obce. Horno-
sloupenští byli proti, načež Dolnosloupenští 
odešli ze schůze. 

1925 kronika Dolní Sloupnice 
Přípisem okresní politické správy v Litomyšli 
ze dne 3. ledna 1925 bylo sděleno, že usnese-
ním republiky československé ze dne 16. lis-
topadu 1924 jest obec Sloupnice rozdělena ve 
dvě obce: Dolní Sloupnice a Horní Sloupnice. 
Zároveň rozpuštěno obecní zastupitelstvo 
a jmenovány správní komise. V Dolní Sloup-
nici byli ve správní komisi: Tobiáš Čapek 
č. 238 – předsedou, Václav Fikejz, Stanislav 
Mikulecký. Tím přestala jednotná správa 
politická obce Sloupnice po 72letém trvání. 
Obecní volby vypsány byly na den 8. března 
1925. Strana republikánská a lidová usnesly 
se na jednotné kandidátce. Starostou zvolen 
po té Jan Karlík č. 248, náměstkem Jan 
Jireček č. 332, který ustanoven též obecním 
tajemníkem. 
 Ještě za působnosti správní komise naří-
zeno bylo okresní politickou správou v Litomy-
šli, aby hranice mezi nově utvořenými obcemi 
byly vymezníkovány. Proti nově zaměřenými 
hranicemi podala Horní Sloupnice protest. 
Žádala, aby Dolní Sloupnice jim ustoupila na 
velké straně obecní a farní pole, chalupy č. 87, 
359, 358, 277 a na malé straně lesy. 

Úvodník
Před několika dny jsem zavítala na vernisáž fotografií své kamarádky z univer-
zity, která mnoho let víceméně náhodně fotila známé i neznámé osoby. Čas uzrál 
a ona se rozhodla, že z množství nashromážděných portrétů udělá výběr a uspo-
řádá výstavu. Když mě před pár lety navštívila ve Sloupnici, netušila jsem, že 
z našeho bloumání po okolí vznikne fotka, kterou se rozhodne do svého projektu 
zahrnout…  

 Byl chladný listopadový den, slunce se schovávalo za husté mraky, které nedo-
kázal zpacifikovat ani mrazivý vítr. Byly jsme právě na Šuráňkově kopci, když se 
jedna šedivá nebeská peřina roztrhla a k zemi se začaly snášet první vločky. Zprvu 
nesměle, ale po chvíli s nevídanou intenzitou. Ještě však nenastal jejich čas, 
a tak se po dopadu na zem většina z nich proměnila ve vodu a ztratila se v hlu-
binách země. Ty nejvytrvalejší však vytvořily poprašek, který zvýraznil kontury 
cesty a orámoval krajinu. V tomhle zvláštně šedivém nedělním odpoledni tmavý 
mohutný kmen i obnažené větvě statné lípy zářily daleko do okolí jako maják 
bičovaný rozbouřenými vlnami. Tahle na první pohled unylá scenérie přiměla 
kamarádku vytáhnout objektiv… 

 Tehdy jsem těm několika fotkám nevěnovala pozornost a naše setkání se stalo 
na dlouhou dobu posledním. O to víc mě překvapilo, když mě kamarádka před 
nedávnem kontaktovala, zda by mohla tuto fotku, kde jdu, šlehaná větrem, po 
bíle orámované cestě a za zády mám majestátní lípu, prezentovat na výstavě. Tro-
chu mě to zaskočilo, nejdřív jsem nechtěla, ale vybraná fotka mě svým způsobem 
fascinovala. Dlouze jsem si ji prohlížela. Zachycovala všechno, stala se jakousi 
metaforou (nejen) mého života. Cesta jako symbol neustálého hledání správného 
směru, smyslu lidského bytí, ale i pnutí objevovat nepoznané, potřeba posouvat 
se, jít dál... V kontrastu k tomu impozantní neohrožená lípa jako symbol stálosti, 
jistoty, útočiště, místo, kam patřím a kde jsem hluboce zakořeněná. Stejně 
jako zakuklená ve svém žlutém kabátu plápolám na fotce, tak často plápolám 
i v životě. Občas bloudím a ztrácím se, padám vyčerpáním, cesta se mi nelíbí, 
bojím se pokračovat, mám obavy, kam mě zavede. Ale v hloubi duše vím, že mám 
za zády „statnou lípu“, blízké, kteří mě mají rádi a podporují mě, že se mám kam 
vracet, že všechno dobře dopadne.  

 Pro každého z nás symbolizuje mohutná lípa něco jiného. Ale ať už je to víra, 
domov, rodina, nejlepší přítel…důležité je vědomí, že každý z nás má v životě 
nějaký pevný bod, ke kterému se může vracet. Každý máme „maják“, který nám 
ukáže cestu i v těch největších temnotách. Ráda bych vám všem dodala odvahu, 
abyste se nebáli bloudit po spletitých a křivolakých cestách. Možná i v tomto roce 
ztratíte směr, dojdete ke srázu a budete se muset dlouze vracet na začátek… ale 
vždy tu bude všudypřítomná „lípa“, vědomí, že vše je tak, jak má být, jistota, že 
ať už je vaše cesta jakákoliv, nikdy na to nejste sami. Vždycky tu je někdo, komu 
na Vás záleží, u koho najdete útočiště. ↙  

tel 
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Milí sousedé, 
6. ledna nastoupila do Domova firma 
B.P.B.P. a začala s bouracími pracemi 
původní budovy Penzionu. Za měsíc inten-
zivní práce je z budovy hromada suti a pra-
chu a probíhají intenzivní práce na vrtání 
pilotů a přípravě na vylití základové desky. 
Firma postupuje velmi rychle a podle časo-
vého harmonogramu. 
 Jelikož je kolem staveniště nepořádek, 
děkuji Vám za toleranci. I když se firma 
velmi snaží, aby co nejméně omezila 
dopravu, tak někdy drobné komplikace 
nastat mohou. ↙ 

S pozdravem 

mgr. kateřina millichová 
ředitelka domova pro seniory sloupnice

Vylepování plakátů  
na plakátnice 
Od začátku letošního roku platí nová 
vyhláška o vylepování plakátů. Chceme 
zabránit situacím, že reklamní agentura 
vyvěsí 2 nebo i více plakátů na jednu akci, 
a pokud vylepí velikost A0, pak se tam už nic 
jiného nevejde. Rozhodli jsme se pro vyhlá-
šení několika pravidel: 
1. Je zakázáno přelepovat, strhávat, či jinak 

deformovat takové plakáty, které jsou na 
plakátnicích již vyvěšené, přilepené či 
jinak upevněné, a které informují o akcích 
či událostech, které do dne přelepení ještě 
neproběhly. 

2. Maximální velikost plakátu, který lze na 
plakátnici umístit, je 420 × 594 mm (A2). 

3. Na jednu plakátnici lze umístit pouze 
jeden plakát týkající se jedné události či 
akce. 

4. Vyvěšení, vylepení či jinou formu upev-
nění plakátu si inzerent zajišťuje sám, 
na vlastní náklady. 

5. Je zakázáno vylepovat, vyvěšovat či jinak 
upevňovat plakáty v obci mimo obecní 
plakátnice. 

6. Plakátnice zřizuje Obec Sloupnice a nyní je 
k dispozici 10 plakátovacích ploch. 

Plesová sezona 
V době vydání tohoto čísla Pelmelu vrcholí 
plesová sezona. Pokud jste ještě na žádný 
ples nezavítali, doporučuji někam vyrazit. 
Potkejte se se sousedy, se svými přáteli, zná-
mými anebo si nějaké nové přátele na plese 
najděte. Já se držím pravidel, že přátelé mám 
raději kolem sebe než na Facebooku, jídlo si 
raději vychutnávám, než bych ho fotil a svůj 
život žiju, než bych ho sdílel na sociálních 
sítích. 

milan bečička, starosta obce

Zprávy obecního úřadu

Tříkrálová sbírka 
V sobotu 11. 1. proběhla v naší obci tradiční 
Tříkrálová sbírka pořádaná oblastní charitou 
v Ústí nad Orlicí. Ze čtrnácti zapečetěných 
kasiček se vybralo 89 027 korun. Je to opět 
rekordní částka. Oproti loňsku se vybralo 
o 4,5 tisíce více. Výtěžek byl do poslední 
koruny odevzdán pořadateli, aby mohl 
pomoci nemocným, handicapovaným, seni-
orům nebo matkám v tísni. Buďme na sebe 
hrdí! 

Svoz komunálního 
odpadu 
Ceny za svoz komunálního odpadu každo-
ročně stoupají. Není tomu jinak ani letos. 
V loňském roce činila cena svozu popelnic za 
jednoho obyvatele 1 074 Kč. Letos byla cena 
stanovena od společnosti LiKo Svitavy na 
1 096 Kč. Obecní úřad od občanů vybírá pří-
spěvek 900 Kč, tedy stejně jako v roce 2024. 
A tedy 196 Kč za každého občana doplácí. 
Můžeme si to dovolit pouze proto, že máme 
relativně dost uvědomělých lidí, kteří odpad 
třídí, a za vytříděný plast, sklo, papír, kov 
dostáváme zpětné bonusy. Přesto se najdou 
tací, kteří do popelnice vyhodí, co jim zrovna 
pod ruku přijde. Těm pak můžeme „poděko-
vat“, že bonusy nejsou větší.  
 A bohužel bude hůř. Do konce roku 2030 
musí být recyklováno aspoň 70 % hmotnosti 
veškerých obalových odpadů. Jinak obcím 
hrozí pokuty za neplnění recyklačních cílů. 
Aktuálně také probíhá boj za započítání 
kompostérů do splnění recyklačních cílů 
v bioodpadech.  
 Odpadové hospodářství by vydalo na 
samostatné číslo Pelmelu, rozhodně se tomu 
budeme v některém z dalších vydání ještě 
věnovat. 

Vodné a stočné 
Každoročně musíme přepočítávat cenu vod-
ného a stočného. Vodné nám stanovuje pro-
vozovatel vodovodů VaK Vysoké Mýto. Na rok 
2025 je cena vodného stanovená na 52 Kč/m3. 
 Cena stočného vychází z několika faktorů. 
Například z počtu napojených občanů nebo 
množství přečištěné vody. To znamená, že 
pokud se váš soused napojí na kanalizaci, 
ale nenahlásí se k platbě stočného, sklá-
dáme se na jeho stočné my všichni. Proto 
se nenechme okrádat na úkor sobeckého 
souseda a řešme to. Nástroje na to máme. 
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Žákovský parlament: Hlas žáků naší školy 
Od září 2024 na naší škole funguje 
žákovský parlament, který dává žákům 
možnost zapojit se do rozhodování 
o dění ve škole a organizovat akce, které 
zpestří školní život. Tento orgán tvoří 
zástupci jednotlivých tříd, kteří přiná-
šejí nápady, diskutují o návrzích a spo-
lečně rozhodují o tom, jaké projekty 
realizovat. 
     Jednou z prvních akcí, kterou parla-
ment uspořádal, byl Pyžamový den. Tato 
událost se setkala s velkým úspěchem, 
protože mnozí žáci i učitelé přišli do 
školy ve svých nejoblíbenějších pyža-

mech. Den byl plný smíchu a dobré nálady, což dokazuje, že takové akce mohou přispět k lepší 
atmosféře na škole. 
 A co nás čeká dále? Již nyní se těšíme na Den bláznivých účesů, který slibuje opět spoustu 
zábavy a kreativity. Bude to skvělá příležitost ukázat svou originalitu a pobavit sebe i ostatní. 
 Děkujeme všem, kteří se na chodu žákovského parlamentu podílejí a podporují jeho 
činnost. Společně tak tvoříme školu, kde každý může přispět a cítit se součástí něčeho 
většího. Držíme palce všem budoucím akcím a těšíme se na další skvělé nápady!

Potřeba nové tělocvičny a školní jídelny: 
Investice do budoucnosti našich dětí 
Naše obec čelí výzvě, která přímo ovlivňuje každodenní život žáků naší základní školy – nedosta-
tečné zázemí pro tělesnou výchovu a stravování. Současný stav nejenže komplikuje provoz školy, 
ale také omezuje kvalitu výuky a pohody našich dětí. 
 V současnosti žáci absolvují hodiny tělesné výchovy v místní sokolovně, která se nachází 1,2 
kilometru od školy. Ačkoli jde o historickou budovu s tradicí, není plně vyhovující pro potřeby 
moderní výuky. Chybí zde odpovídající vybavení, zázemí pro žáky a samotné docházení mezi 
školou a sokolovnou znamená ztrátu času, který by mohl být efektivněji využit. 
 Podobná situace panuje i v oblasti stravování. Žáci dochází na oběd do domova pro seni-
ory, což přináší mnohé organizační problémy. Nejenže je nutné zajistit přesuny mezi školou 
a jídelnou, ale také sladit stravu, která by měla odpovídat potřebám dětí, které se liší od potřeb 
seniorů, není snadné. 
 Výstavba nové tělocvičny a školní jídelny by řešila nejen tyto problémy, ale také přispěla 
k dlouhodobému zlepšení kvality školního prostředí. Nová tělocvična by zajistila moderní 
a bezpečné zázemí pro výuku tělesné výchovy, podporu zdravého životního stylu a možnost spor-
tovního vyžití nejen pro žáky, ale i pro celou obec. Školní jídelna by pak umožnila poskytovat 
čerstvá a vyvážená jídla odpovídající potřebám dětí přímo v prostorách školy. 
 Náklady na výstavbu takových objektů nejsou zanedbatelné, ale jde o investici, která se nám 
vrátí v podobě spokojenějších a zdravějších dětí. Věříme, že společným úsilím obce, školy a rodičů 
se nám podaří najít prostředky a uskutečnit tento důležitý krok. Naše děti si zaslouží to nejlepší. 

Zprávy ze základní školy Lyžařský kurz: Týden plný sportu a poznání 
V lednu tohoto roku se žáci druhého stupně naší školy zúčastnili lyžařského kurzu v malebném 
prostředí Loučné nad Desnou. Tento kurz nabídl nejen spoustu sportovního vyžití, ale také 
nezapomenutelné zážitky a nové poznatky. 
 Během týdne se žáci učili lyžovat a jezdit na snowboardu. Pro začátečníky to byla příležitost 
zvládnout základy, zatímco pokročilejší sportovci mohli zdokonalovat svou techniku. 
 Součástí programu byla také relaxace v termálním bazénu ve Velkých Losinách, která přišla 
všem vhod po náročných dnech na svahu. Večerní přednášky na témata jako první pomoc, 
bezpečný pohyb v horách a pravidla na sjezdovce pak obohatily žáky o důležité informace, které 
mohou využít nejen na horách. 
 Poslední den proběhly lyžařské závody, které prověřily nově nabyté schopnosti žáků a přinesly 
spoustu zábavy a zdravé soutěživosti. Všichni zúčastnění se shodli, že tento kurz byl nejen uži-
tečný, ale také skvělou příležitostí k utužení kolektivu. 
 Děkujeme všem pedagogům, kteří se na přípravě a průběhu kurzu podíleli. 
Již nyní se těšíme na příští zimní dobrodružství!

mgr. martina kučerová, zástupkyně ředitele školy
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19. října jsme ve spolupráci s horními, 
němčickými a českoheřmanickými hasiči 
uspořádali branný závod v Českých Heřma-
nicích za hasičskou zbrojnicí. Šlo už o čtvrtý 
ročník tohoto závodu. Soutěžilo se v kategori-
ích starší, mladší a přípravka. 
 Závodu se účastnilo 12 hlídek. Naše děti 
se umístily v kategorii mladších na 2. a 4. 
místě, v kategorii starších obsadily 1. a 2. 
místo. 
 Zemědělské družstvo, obce Sloupnice, 
České Heřmanice a Němčice věnovaly ceny, 
za což jim i dalším sponzorům děkuji. 
A děkuji také všem rozhodčím a pořadate-
lům ať už od hasičů, nebo z řad rodičů, bez 
kterých by to prostě nešlo. 

Mimo soutěžní činnosti jsme s Gábinou 
Jiskrovou za horní hasiče ve dnech 12. 8. až 
16. 8. uspořádali příměstský tábor v komu-
nitním centru ve Sloupnici. Tábora se 
účastnilo 20 dětí. Tématem byl český rok, 
kdy jsme během pěti dnů zažili všechna čtyři 
roční období a oslavili svátky za celý kalen-
dářní rok. V pondělí jsme se podívali i na 
sloupenskou čistírnu odpadních vod, kde nás 
prováděl Ing. Tupec a Jirka Fišer. 
Děti zde viděly, jakými procesy 
musí splašková voda projít, aby 
byla čistá tak, že se dá vypustit do 
potoka. V úterý nám Pepa Tobek 
udělal přednášku o včelkách. 
Dokonce nám jich pár přinesl na 
ukázku. Středa patřila tradičnímu 
pěšímu výletu do Pinguin parku 
v Přívratě. Ve čtvrtek jsme dlabali 
melouny a oslavili Hallowen a pak 
se byli podívat v bramborárně, kde 

Co jste hasiči, co jste dělali… 

Na začátku června jsme spolu s horními 
hasiči navštívili Martina Holce ve Vysokém 
Mýtě u profesionálních hasičů, kde nás spolu 
s kolegy provedl a ukázal nám, čím vysoko-
mýtští hasiči disponují, a děti si mohly vše 
vyzkoušet. 

Na konci června jsme byli opět pozváni 
od horních mladých hasičů na procházku 
zakončenou v Pinguin parku v Přívratě, 
která se nám moc líbila a park jsme si užili. 
Na oplátku jsme horní hasiče pozvali na 
hasičský fotbálek, který se konal u nás na 
hřišti.  

Přes prázdniny jsme měli přestávku a začali 
se opět scházet až na konci srpna, kdy jsme 
začali trénovat na Memoriál Františka 
Kalouse v Chocni, kde jsme v neděli 8. 9. 
soutěžili v požárním útoku a štafetě 4×60 m. 
Dále jsme pokračovali v soutěžích jednotlivců 
v novém ročníku 2024/2025, kdy Filip Novák 
přešel do kategorie starších chlapců. Děti 
si postupně zlepšovaly časy a tvořily osobní 
rekordy. 

Rok 2024 byl pro mladé hasiče z Dolní Sloup-
nice plný výzev a z mého pohledu i úspěchů. 

Rok zahajujeme tradičně přípravou střídavě 
v hasičárně a v sokolovně, kde se snažíme 
rozhýbat děti, aby nám přes zimu nezleni-
věly a neztratily návyky potřebné na šta-
fety a požární útoky. Střídáme to i s teorií 
prevence. Na jaře už trénujeme na zahradě 
hasičárny. 

V květnu jsme se účastnili tradičního závodu 
ve Svatém Jiří, na které jsme vyslali jedno 
družstvo poskládané ze všech našich dětí, 
takže jsme závodili ve starší kategorii. Sou-
těže v požárním útoku zařazené do Orlicko-
ústecké ligy jsme stejně jako vloni neabsolvo-
vali, protože jsme nedokázali dát dohromady 
závodní družstvo mladších ani starších 
kvůli absencím. Proto jsme se rozhodli opět 
trénovat a soutěžit v kategorii jednotlivců, 
konkrétně ve štafetě na 60 m s překážkami. 
Na jaře pokračoval ročník 2023/2024 této 
soutěže, které jsme se v roce 2023 účastnili. 
Dětem se celkem dařilo zlepšovat a největší 
úspěch zaznamenali dva chlapci. Na konci 
sezóny byl Jan Johan na 14. místě v kate-
gorii starších chlapců a Filip Novák také 
na 14. místě v kategorii mladších chlapců. 
V těchto kategoriích je veliká konkurence, 
a tak toto umístění považujeme za nádherný 
výsledek. 

nám Olda Vašina ukázal, co se děje s bram-
borami, od naskladnění až do jejich prodeje. 
Odtud jsme se přesunuli na obecní úřad, 
kde nás provedl Pepa Škeřík. V pátek jsme 
jezdili před komunitním centrem na lyžích 
a bobech a oslavili Vánoce.   
 Za přípravu a vedení tábora chci poděkovat 
Gábině a už se připravujeme na letošní tábor, 
který proběhne v termínu od 4. 8. do 8. 8. 
opět v komunitním centru ve Sloupnici. 

Ke konci roku jsem chtěl vzít děti do Lito-
myšle na bowling, ale bylo beznadějně 
obsazeno. Náhradní termín jsme našli až po 
novém roce a 17. ledna vyrazili do Litomyšle 
do Pekla. 

V letošním roce máme naplánovaný kurz 
Finanční gramotnost pro děti a dále se 
chceme s dětmi účastnit soutěže ve Svatém 
Jiří, závodů jednotlivců a také choceňského 
memoriálu Františka Kalouse a na pod-
zim uspořádat, nebo se účastnit branného 
závodu. ↙ 

za sdh dolní sloupnice 
david millich
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doporučili přihlášení do soutěží, v rámci 
kterých jsem musela zpracovat další textové 
dokumenty a prezentační materiály. Po 
regionálních a celostátním kole jsem získala 
možnost účastnit se soutěže v Číně. Všechno 
jsem musela zpracovat a prezentovat 
v angličtině. Jak u nás, tak v Číně přicházeli 
k jednotlivým účastníkům porotci, nechali si 
práci vysvětlit, pokládali otázky. Měla jsem 
štěstí a získala stříbrnou medaili. 

◎ Kolik dní jsi strávila v Číně a jak probí-
hala soutěž? 

Celkem pět dní. První den jsme se jen uby-
tovali, druhý den prezentovali před porotci, 
třetí den byl pro veřejnost, čtvrtý den vyhlá-
šení výsledků a pátý den už jsme odjížděli. 
V průběhu návštěvy jsme měli možnost 
prohlídky Tianjinu, včetně muzea a vyhlíd-
kové plavby. 

◎ Jak na tvůj úspěch reagovali ve škole? 
Byli samozřejmě rádi. V Hradci Králové 
i na některých dalších školách mi nabídli, 
že bych k nim mohla jít po maturitě stu-
dovat bez přijímaček a na některých získat 
i stipendium. A na gymnáziu byli také 
nadšení, zejména paní učitelka Mgr. Kun-
derová, která mě celou dobu motivovala 
a podporovala. 

◎ Jsi rozhodnutá, kam půjdeš po maturitě? 
Právě díky účasti v soutěži CASTIC mám 
odpuštěno od přijímacích zkoušek na obor 
Všeobecného lékařství v Brně. Lákala mě 
i farmacie nebo chemická fakulta, ale tu 
medicínu máme v rodině. Hlavně si neumím 
představit, že bych celý život strávila v uza-
vřené laboratoři, potřebuju spíš pracovat 
s lidmi. 

◎ Předpokládám, že bys mladším spolužá-
kům účast v podobné soutěži doporučila 

Rozhodně ano. Můžete získat nabídky na 
další spolupráce, finanční ohodnocení, 
stipendia... Díky zahraniční soutěži si 
výrazně zlepšíte angličtinu, a také vám to 
otevře cestu na univerzitu, která ocení, že 
jste schopní věnovat i mimoškolní aktivitě 
tak velké úsilí. Nemusíte se tak upínat na 
prospěch nebo úspěch u přijímaček. ↙  

mš

 Nanočástice mohou být skvělými nosiči 
léčiv a umožňují enkapsulovat lipofilní 
léčiva, jako je například kurkumin. Mimo 
jiné jsme s nimi schopni řídit uvolňování 
léčiva, a zvýšit tak jeho dopad na postiženou 
tkáň. Kromě těchto pozitivních vlastností 
mají ale nanočástice i některá negativa, na 
které si musíme dát pozor. Například, že se 
shlukují, pokud jsou moc malé.  

◎ Kolik času jsi výzkumem strávila? 
Na fakultu jsem dojížděla už v sextě, měsíc 
jsem prováděla měření a následně celý rok 
zpracovávala výsledky, než jsem projekt 
prezentovala ve škole. Samotná měření jsem 
prováděla víckrát, dvakrát jsem nedošla 
k závěru, podařilo se mi to až napotřetí, 
i když jsem musela kvůli časovému presu 
velkou část práce zredukovat.  

◎ Jak probíhá měření? 
Je to dlouhý proces. Napřed se musí vše 
navážit, připravit nanočástice a následně je 
zkoumat z hlediska velikosti, zeta potenciálu 
a polydisperzního indexu. Zkrátka se zjišťují 
jejich vlastnosti. Nakonec je proveden test 
disoluce, tedy proces uvolňování léčiva.  

◎ Jakým způsobem tvůj výzkum využije 
farmaceutická fakulta? 

Fakulta se zabývá zkoumáním kurkuminu 
již delší dobu. Stejně tak, jako jejich dosa-
vadní výzkum sloužil mně, bude můj sloužit 
i nadále například jiným studentům.   

◎ Snažím se soustředit, ale nemám v tomto 
oboru žádné vzdělání, tak si skoro vůbec 
nedokážu představit, o čem mluvíš… 

No… Zjistila jsem, že vůbec nejtěžší na celé 
práci je něco takto složitého zjednodušit a co 
nejsrozumitelněji předat ostatním. 

◎ Co ti práce na fakultě dala? 
Nešlo o „pouhé“ školní cvičení, ale o seriózní 
vědecký výzkum. Ze začátku to pro mě byl 
trochu šok a musela jsem strávit hodně nocí 
studiem o věcech, kterým jsem zpočátku 
nerozuměla. 

◎ Jak vypadá samotná soutěž?  
Napřed jsem musela ve školním kole obhájit 
svoji ročníkovou práci. Učitelé mi následně 

Studentské práce 
otevírají dveře 
k vědě i do světa  

◎ Co je CASTIC za soutěž? 
CASTIC je mezinárodní soutěž pro středo-
školské studenty, která se každoročně pořádá 
v Číně v různých městech, loni to bylo v Tia-
njinu na severu země. Zaměřuje se primárně 
na exaktní vědecké práce. Já jsem tam byla 
nominovaná na základě výsledků národního 
kola, které pořádá AMAVET (Asociace pro mlá-
dež, vědu a techniku). 

◎ Jakým způsobem ses k této soutěži 
dostala? 

Na naší škole musí každý student sep-
timy vypracovat ročníkovou práci, aby byl 
připuštěný do maturitního ročníku. Je na 
každém, v jakém rozsahu a hloubce se do 
práce pustí. Já jsem zažádala Farmaceu-
tickou fakultu v Hradci Králové, zda bych 
mohla být součástí jejich výzkumné skupiny. 
Jsem velmi vděčná za ochotu a možnosti, 
které mi poskytli. Velké díky patří zejména 
doc. PharmDr. Zdeňce Škubalové, Ph.D., 
PharmDr. Ondřeji Holasovi, Ph.D. a Mgr. 
Nancy Mrózkové z katedry Farmaceutické 

Studentka maturitního ročníku litomy-
šlského gymnázia Gabriela Boukalová 
dosáhla loni v létě vynikajícího úspěchu, 
když se na mezinárodní vědecké soutěži 
CASTIC v Číně umístila na druhém místě 
mezi zahraničními účastníky se svou 
prací ,,Nanočástice s kurkuminem”. 
Z jejích odborných znalostí, studijní píle 
i kultivovaného projevu mě chvílemi 
přepadala malomyslnost ohledně vlastní 
průměrnosti, ale jinak byl rozhovor 
s touto milou mladou dámou velmi 
příjemný a inspirativní.

technologie. Po obhájení své práce ve škol-
ním kole jsem dostala možnost účasti na 
řadě soutěžích.  

◎ Na čem konkrétně jsi pracovala?  
Hlavním tématem mé práce je příprava nano-
částic s kurkuminem s vhodným polymerem.  
 Určitě znáte kari, nebo kurkumu – koření 
používané hlavně na blízkém východě. Bylo 
zjištěno, že díky jeho užívání nemají lidé 
z této oblasti tak četná onkologická onemoc-
nění a je to právě díky účinné látce kurku-
minu. V současnosti je zkoumán za účelem 
možného využití v lékařství. 
 Kurkumin je ve vodě téměř nerozpustný 
a to komplikuje přípravu jeho lékové formy.  
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Stolní tenisté i tenistky 
poměřili síly 
na vánočním turnaji 
V pátek 27. prosince 2024 se opět konal ve sloupenské sokolovně další ročník vánočního turnaje 
ve stolním tenisu. Rekordně se letos přihlásilo celkem 26 mužů a 4 ženy. Jednalo se o hráče 
a hráčky ze Sloupnice a blízkého okolí. Nejstaršímu účastníkovi bylo 67 a nejmladšímu 14 let. 
Hrálo se již tradičně v rychlém tempu na čtyřech stolech na dva vítězné sety. Poslední zápasy 
přesto skončily až v noci, takže nám opět nezbyl čas na oblíbené čtyrhry. Při vyhlášení výsledků 
turnaje obdržel každý účastník věcnou cenu. 

Pořadí na stupních vítězů ve dvouhrách:  1. Michal Ferko  
2. Ondřej Beneš  
3. Hana Sychrová 

Děkujeme Obci Sloupnice i ostatním sponzorům za věnované ceny, Sokolu Sloupnice za poskyt-
nuté zázemí v místní sokolovně i panu Václavu Sychrovi v roli hlavního rozhodčího.  
K pravidelným tréninkům se scházíme od října do konce března vždy ve středu od 19:30 hodin 
v sokolovně. Zahrát si můžete přijít i vy. ↙ 

 jménem hráčů petr beneš st.

Připojíme vás k internetu i tam, 
kde to jiní neumí.

Volejte 24/7
nebo pište na info@tlapnet.cz

www.tlapnet.cz

+420 606 606 035

3O dní  
na vyzkoušení

podpora 
24/7

výběr tarifů  
od 245 Kč

sleva až 30%  
s předplatným

rychlost až  
2 GB/s

TV se zpětným 
přehráváním

Internet?
Jedině  
Tlapnet!

Sloupnice

I ve vaší obci

KONZUM

DOMOV PRO SENIORY

MECHANIZACE

720 853 312

NOVINKA

NON-STOP!

PRODEJ
hydraulických koncovek,
rychlospojek, šroubení, těsnění,
upevnění a ochranných opletů

ZAKÁZKOVÁ
VÝROBA
hydraulických hadic 

OPRAVY
hydraulických hadic

ARMOVANÉ
HADICE
k vysokotlakým čističům

na lisu GRANIT G 32D

NON-STOP SLUŽBA (MIMO PRACOVNÍ DOBU
ZPOPLATNĚNÁ SLUŽBA 900 KČ S DPH)

PRACOVNÍ DOBA

6.00 – 15.00 hod

ODPOVĚDNÉ OSOBY

Michal Řehoř, Jan Šplíchal

HORNÍ SLOUPNICE EV. Č. 3
565 53 SLOUPNICE

SDH Horní Sloupnice 
pořádá tradiční 

Velikonoční 
jarmark 
v sobotu 
12. dubna 2025 od 13 h 
v areálu Na Mlejnici

Odpoledne zpestří 
vystoupení dětí 
pod vedením 
paní Dolečkové. 

SDH Horní Sloupnice 
pořádá 

Velikonoční 
(z)mrskání 
v neděli 
20. dubna 2025 od 12 h

Vycházkou se vydáte 
ke kapličce Sv. Antoníčka 
a za odměnu se můžete 
občerstvit lahodným 
mokem nebo kančím 
guláškem. 
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revoluce od husitského hnutí přes francouzskou 
revoluci až po pád prozatímní vlády v Petrohradu 
za dob bolševické revoluce. Dnes se většina histo-
riků shoduje v tom, že všechny tyto události 
byly provázeny bezprávím a terorem civilního 
obyvatelstva. Stejně tak vzpomínám na oslavy 
„vítězného února“ roku 1948 a také se do výuky 
dějepisu jistě zapíše datum 24.2.2022, kdy ruská 
vojska vpadla na Ukrajinu. Nic pozitivního na 
těchto událostech nevidím. Spíše jen lidské 
utrpení kvůli zvůli mocných. 
 Měsíc únor ale nabízí také připomínku 
nemalého počtu pozitivních událostí. Hned 
2.2. oslavujeme v církvi svátek Uvedení Páně 
do Chrámu (lidově „Hromnice“), 10.2. slavíme 
památku sv. Scholastiky, sestry sv. Benedikta, 
která byla ženou mimořádně oddanou modlitbě, 
11.2. slavíme památku Panny Marie Lurdské 
a světový den nemocných a 22.2. svátek Stolce 
sv. Petra. Jelikož není možné pojednat v tomto 
textu o všech těchto radostných připomínkách, 
dovolím si nabídnout alespoň krátké zamyšlení 
nad památkou Panny Marie Lurdské. 
 Církev velmi kriticky zkoumá, co lze pova-
žovat za zázrak a co ne, a to je určitě dobře 
s ohledem na věrohodnost toho, čemu věříme. 
Panna Maria se v roce 1858 vícekrát zjevila prosté 
dívence Bernadette Soubirous v Pyrenejské 
vesničce Lourdes, vyzývala ji k modlitbě růžence, 
nabídla pramen k uzdravení nemocných 
a v neposlední řadě potvrdila dogma o Neposk-
vrněném početí vyhlášeném papežem Piem IX. 
v roce 1854. Stalo se tak na žádost té dívenky, 
která požádala onu krásnou Paní, aby jí sdělila, 
jaké je její jméno. Ta Paní odpověděla: „Que soy era 
Immaculada Concepciou“, což bychom do spisovné 
francouzštiny přeložili jako: „Je suis l’Immaculée 
Conception“, a do češtiny jako: „Já jsem Neposkvrněné 
Početí“. Ta dívenka samozřejmě neměla nejmenší 
tušení, co ta slova znamenají, ani nevěděla 
o žádném dogmatu. Místní farář ovšem situaci 
pochopil a církev později tato zjevení uznala 
a potvrdila. Pro věřící je to důvod k radosti nad 
tím, že Bůh skrze zázraky potvrzuje učení církve, 
a také nad obsahem onoho dogmatu (článku 
víry), které říká, že Matka Boží byla od oka-
mžiku svého početí trvale uchráněna jakékoliv 
poskvrny hříchu. Pokojné prožití měsíce února 
i těch dalších. ↙

P. ThLic. RNDr. Tomáš Reschel, Ph.D., farář

Co nabídnout k zamyšlení v zimních měsících, 
kdy je ještě sychravo, kdy ještě asi nezazname-
náme jarní probouzení se přírody, kdy je tedy 
ještě brzy na nějaké práce na zahrádce či na 
poli? Možná právě zamyšlení nad oním plynu-
tím času a nad naším vnímáním událostí s ním 
spojených. Jednou mi někdo říkal, že zajímavým 
psychologickým faktem je to, že mladý člověk 
převážně myslí na budoucnost, zatímco starý 
člověk převážně mluví o tom, co bylo a co zažil. 
Protože jsem tuto informaci obdržel před něko-
lika desítkami let, mohl jsem si prakticky ověřit, 
že v případě většiny lidí je to tvrzení pravdivé. 
Samozřejmě mě také zajímalo, kdy se tento fakt 
„zlomí“, tedy v jaké věku dochází k tomu, že 
už člověk více vzpomíná na to, co bylo, než že 
plánuje to, co bude. Teoreticky by to mělo být 
zhruba mezi věkem, kdy nám je 40–50 let. Je to 
samozřejmě individuální a u každého trochu 
jiné. 
 Nicméně děti předškolního věku či na prvním 
stupni školy, které mají před sebou přibližně 
90 % života, asi daleko více řeší, co bude, než že 
vzpomínají na to, co bylo. Stejně tak mladí lidé 
spíše plánují svou budoucnost, než že řeší to, 
co už mají za sebou, ať již se to týká osobního 
povolání, rekonstrukce svého obydlí, či koupě 
auta. A je to logické. Mladí manželé, kteří 
chtějí založit rodinu, si jistě naplánují totální 
rekonstrukci svého obydlí nebo výstavbu úplně 
nového bydlení s výhledem na několik desítek 
let dopředu, zatímco člověk v seniorském věku 
nemůže vědět, jak dlouho na tomto světě ještě 
bude, a proto si rekonstrukci naplánuje s ohle-
dem na to, jak dlouho, dle svého odhadu, ještě 
bude soběstačný. Mladý člověk, pokud mu to 
finanční situace dovolí, si koupí větší auto, aby 
mohl jezdit na dovolenou s rodinou do zahra-
ničí, zatímco senior se často spokojí s menším 
vozem, které mu stačí na nákupy, protože žádné 
dlouhé cesty už neplánuje. Domnívám se, že 
takto funguje naše mysl. 
 Ve společenském měřítku jistě hledíme v čase 
dopředu, ale nikdo z nás neví, co nás čeká. Pro-
gnózy a odhady sice někteří nabízejí, ale jistotu 
nám nikdo dát nemůže. Věci, které jsou jisté, 
jsou věci minulé. Ty se staly a ty se nemění, 
i když jejich výklad se může v čase měnit. 
Vzpomínám, jak nám v době 80. let minulého 
století v hodinách dějepisu vychvalovali všechny 

Únor v plynutí času  

Životní jubilea

PROSINEC 2024  
  
70 let  
Zbyněk Hájek, Horní Sloupnice  

75 let  
Jana Faltysová, Dolní Sloupnice 

80 let  
Miroslav Šeda, Dolní Sloupnice 

90 let  
Bohuslava Šimková, Horní Sloupnice  

91 let  
Ludmila Bohunková, Horní Sloupnice  

 
LEDEN 2025  
 
70 let  
Irena Vanclová, Dolní Sloupnice  
Bohuslav Donal, Dolní Sloupnice  

75 let  
Marta Hlávková, Dolní Sloupnice  
Jiřina Šplíchalová, Horní Sloupnice   

85 let  
Jarmila Karlíková, Dolní Sloupnice 

88 let  
Božena Holcová, Horní Sloupnice

89 let  
Marie Veselá, Horní Sloupnice 

90 let  
Božena Pecháčková, Horní Sloupnice   
 
Všem jubilantům přejeme pevné zdraví 
a rodinnou pohodu.  
Informace byly zveřejněny na základě udělených 
souhlasů dotčených osob či jejich zákonných zástupců. 

milada limberská, předsedkyně komise spoz

Únor 2025  »  15

Dne 4. února 2025 
uplynulo již 20 let, 

kdy nás navždy opustila paní 

Alena Bartoňová
Kdo jste ji znali,

vzpomeňte, prosím, s námi.

Rodina.

Dne 5. března 2025 uplynou 4 roky, 
kdy nás náhle opustil náš drahý
manžel, tatínek, dědeček, pan 

Jaroslav Doubrava
Stále vzpomínáme.

Manželka, dcery s rodinami
a ostatní příbuzní.



Uzávěrka příštího čísla Sloupnického PELMELU je 20. března 2025.
Další číslo Sloupnického PELMELU vyjde 10. dubna 2025.

Příspěvky, připomínky a dotazy zasílejte na adresu 

pelmel@sloupnice.cz
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Redakční poznámky
»  Články a fotografie zasílejte v elektronické podobě.

»  Příspěvky, prosíme, zasílejte nejpozději do dne uzávěrky příštího čísla. 
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